
ی ژنتاقلههایبیوتکنولوژ دشتار از
گفت  وگو با دکتر فریدون مهبودی؛ رئیس هیئت مدیره شرکت سینا ژن  

پژمان عرب

گفتوگو

یدون مهبودی تحصیلات خود را  دکتر فر
از مدارس عشایر کوهمره جروق کازرون 
ع کــرد. بــا گرفتن مــدرک کارشناسی  شــرو
تــکــنــولــوژی پــزشــکــی از دانــشــگــاه شــیــراز 
یــافــت مدرک  یکا شــد. پس از در راهــی امر
کارشناسی ارشد در رشته میکروبیولوژی 
از دانشگاه ایالتی سن دیه گو، دکترایش 
را در رشته ایمونولوژی و پسادکترایش را 
نیز در دانشگاه پزشکی نیوجرسی امریکا 
در ســال 1372 به پایان رساند و به کشور 
بــازگــشــت. عــضــو هــیــأت عــلــمــی انستیتو 
پاستور ایران، رئیس شبکه بیوتکنولوژی 
ــره  ــدی ــأت م ــی ، رئـــیـــس ه ــور ــی کـــشـ ــک ــزش پ
ــاژن و آریــــــــوژن و رئــیــس  ــنـ ــیـ ــت سـ ــرکـ شـ
هیأت مدیره شتاب دهنده پرسیس ژن، 
بخشی از فعالیت ها و تلاش های علمی 

ایشان است.
گفتنی است در حال حاضر 22 دارو از 170 
داروی زیستی دنیا در ایران تولید می شود. 
همین پیشرفت چشمگیر است که ایران 

را به عنوان قطب تولید این داروها تبدیل کرده است. بی شک 
ثیرگذار در پیشرفت کشور در  ــراد تأ دکتر مهبودی یکی از اف
حوزه داروهای زیستی است. در همین راستا گفت وگویی کوتاه 

با ایشان داشته ایم که در ادامه می آید:]1[
 

ع برایمان از دوران کودکی تان بگویید. در شرو
از عشایر بودیم. به همین جهت از امکانات آموزشی خاصی 
غیر از معلم برخوردار نبودیم. ولی با توجه به اینکه معلم های 
عــشــایــر تــمــام هــم  وغــمــشــان ایـــن بـــود کــه دانـــش آمـــوز خــوب 
تحویل جامعه بدهند از آموزش های خوبی برخوردار شدیم. 
در دبستان و دبیرستان های عشایری چیزی که ارزش داشت 
غ التحصیلان در کنار درس ومشق، هویت ملی  این بود که فار
و عشیره خــودشــان را هــم حفظ کنند. بــه همین جهت بــه ما 
آمــوزش داده بودند که عشایر بــودن، ایلیاتی بــودن، هویت و 
افتخار است. بلند صحبت کردن افتخار است و چیزی را که در 
جامعه وجــود دارد باید به دست بیاوری و در خدمت خودت 
بگیری تــا بــتــوانــی بــه خـــودت، بــه ایــلــت و بــه کــشــورت خدمت 
کنی. یعنی شما اگر نتوانی به خانواده خودت کمک کنی نباید 
انتظار داشته باشی به کشورت هم تعصب داشته باشی. اینها 

آموزش هایی بود که در دبستان عشایری به ما دادند.

بودیم. عشایر از
بههمینجهتاز
امکاناتآموزشی
از خاصیغیر
معلمبرخوردار
نبودیم

روایــــت خــــانــــه
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 آن روزهــا فکر می کردید در آینده قرار 
است چه کاره شوید؟

دورانی که ما دانش آموز بودیم تلویزیون 
ــو هم خیلی کم بود.  وجــود نــداشــت. رادی
در نتیجه علم مان هم نسبت به دنیای 
بــیــرون و امکاناتی کــه در آیــنــده می شود 
بــه آن دســت پــیــدا کــرد کــم بـــود. معلم و 
مهندس و دکتر را می شناختیم، یعنی اگر 
سؤال می کردند می خواهید چه کاره شوید 
اوجش و خلاصه اش انتخاب یکی از این 
سه شغل بــود. من هم دنبال مهندسی 
بودم. ولی سر از گروه پزشکی درآوردم. وارد 
دانشگاه شیراز شــدم. رشته تکنولوژی 
پزشکی خواندم. بعد از طی دوره دکترایم 
ــه ایــمــنــی شــنــاســی مــولــکــولــی در  ــت در رش
امریکا، به دانشگاه علوم پزشکی شیراز 

برگشتم و عضو هیأت  علمی آنجا بودم.

دلیل انتخاب این رشته چه بود؟
مــن اعتقاد دارم سرنوشت انــســان هــا از 

دورانیکهما
بودیم دانشآموز

تلویزیونوجود
نداشت.رادیوهم

خیلیکمبود.در
نتیجهعلممان

همنسبتبه
ونو دنیایبیر

امکاناتیکهدر
آیندهمیشودبه

آندستپیداکرد
کمبود.معلمو

مهندسودکتر
رامیشناختیم،

سؤال یعنیاگر
میکردند

میخواهید
چهکارهشوید

اوجشو
خلاصهاش

انتخابیکیاز
اینسهشغلبود

طــریــق تــلاش خــودشــان بــه دســت مــی آیــد. ولــی یکجایی هم 
تعریفی برای تو شده که اگر تلاش کنی باید به آنجا برسی.

جایگاه رشته تان در آن روزها چگونه بود؟
زمانی که من شــروع کــردم بیوتکنولوژی در اوج خــودش بود. 
غ التحصیل شدم همزمان بود با دورانی  که دو  سال 62 که من فار
داروی بزرگ بیوتکنولوژی تولید شده بودند. داروی انسولین 
برای بیماران دیابتی و هورمون رشد برای افــرادی که کوتاه قد 
هستند. در واقــع همان سال ها که اوج تولید و دستیابی به 
داروهای بیوتکنولوژی بود من وارد امریکا شدم و همین رشته 
را ادامــه دادم. البته بورسیه دولــت ایــران بــودم. خاطرنشان 
می کنم من نفر دوم کلاسمان بودم. به دانشجوهای 10 درصد 
ج می دادند. به همین جهت من  اول اجازه بورسیه شدن در خار
هم شامل بورسیه شدم. آن دوران مشکلات نقل و انتقالات 
پولی وجود داشت بنابراین همزمان با درس در راستای تأمین 
معاش و فعالیت های علمی با سعی و کوشش زیاد توانستم در 
آزمایشگاهی هم مشغول کار شوم و هم حقوقی دریافت کنم. 
از طرفی چون معدلم خوب بود همان سال اول دوره دکتری 
بورسیه دانشگاه شدم. به این ترتیب بخشی از هزینه زندگی ام 
از این طریق تأمین می شد. باید اضافه کنم که خوشبختانه 
همسرم خانم دکتر خیری نیز برای دوره دکترای رشته ویروس 
شناسی از همان دانشگاه پذیرش گرفت. ایشان هم درآمدی 
همانند من داشت لذا گذران زندگی خوب دانشجویی داشتیم 
با توجه به این شرایط باز هم توانستم در وقت مناسبی درسم 

را تمام کنم.

دلیل برگشتن تان به ایران چه بود؟
قبلًا عرض کــردم آموزشی که دوران کودکی به ما داده می شد 
بر این اســاس بود که تو متعلق به خانواده خــودت و شخص 
خـــودت نیستی. مــا مثالی ایــلــی داریـــم. می گوییم »کــســی که 
در ســـال سختی و قحطی بــتــوانــد یــک ایـــل را در بــبــرد هنر 
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